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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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„NA MINISTERSTVO
UŽ SE VRACET NECHCI“
ROMAN PRYMULA VIDÍ PROBLÉM V NOVÝCHMUTACÍCH COVIDU STRANA 6

Svátek slaví: Jarmila

Na horkou židli na Letné usedne bývalý kouč Plzně Vrba
Novým trenérem fotbalistů Sparty se stal bývalý kouč české reprezentace či Plzně Pavel Vrba. Sedmapadesátiletý rodák
z Přerova nahradil na lavičce Pražanů odvolaného Václava Kotala a už dnes povede nové svěřence na prvním tréninku.
Letenští o tom informovali na svých webových stránkách, délku smlouvy s Vrbou nezveřejnili. Vrba se vrací do české ligy
po více než roce. Předloni v prosinci skončil v Plzni a naposledy působil v bulharském Ludogorci Razgrad. Zkušený kouč
je hlavním strůjcem úspěšné dekády sparťanského rivala Plzně, s níž získal tři ligové tituly a třikrát si s ní zahrál skupinu
Ligy mistrů. ČTK

Praxe doma. Jitrnici
v počítači nevyrobíš
Odborné školy. Kvůli absenci praktické výuky hrozí, že budou chybět odborníci. Náhradní řešení. Budoucí
kuchaři vaří rodičům, strojaři koukají na instruktážní videa. Konzultace. Jen jeden žák a jeden učitel STRANA 7

Malé strany
mohou slavit
Osmměsíců před volbami
do Poslanecké sněmovny
zrušil Ústavní soud část
volebního zákona. Nový
model by měl nahrávat
menším stranám a také
koalicím. STRANA 5

Holubí nálety
Říká se, že když vás pokálí
pták, budete mít štěstí. Ale
když metropoli trusem
zasype 80 tisíc holubů, je
to velký problém. STRANA 2

Stonehenge
už i na Ládví
Novou megalitickou stavbu
budují v bývalém lomu
pod kopcem Ládví dva
mladí architekti. Používají
na ni vysloužilá betonová
svodidla. STRANA 4

Není to žádná
šedá myška
Jako první z redakcí u nás
jsme odkroutili první
stovky kilometrů ve zcela
novém Opelu Crossland.
Velmi dobře si vedl nejen
na venkovských cestách,
ale také ve městě. STRANA 15
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Osmdesát tisíc ho-
lubů zasype ročně
metropoli stovka-
mi tun trusu. Lidé
je krmí dál.

Když se na vás vykálí holub,
je to podle pověrčivců zname-
ní, že vás potká štěstí. Když
na vás ale denně pouští holu-
bince osmdesát tisíc opeřen-
ců, tak jako na střechy a ulice
hlavního města, je to už tro-
chu problém. „Stejně jako
v mnoha dalších městech,
platí i v Praze zákaz krmit ho-
luby. Ale ne tak docela. Zá-
kon jsem četl a ve skutečnos-
ti neříká nic o krmení holu-
bů. Pouze zakazuje, abyste za-
hazovali cokoli na ulici, tedy
kromě krmení třeba taky ne-
dopalek či žvýkačku,“ upo-
zorňuje ve svém nedávném
videu youtubového kanálu
Kluci z Prahy reportér Janek
Rubeš.
Legislativu komentuje

i mluvčí osmé městské části
Martin Šalek. Před lety si vy-
sloužila mezi radnicemi po-
věst té, která se s omezová-
ním počtu létajících krys, jak
se holubům přezdívá, maže
nejméně. „Krmení holubů na
veřejných prostranstvích
a ulicích je v rozporu s obec-
ně závaznou vyhláškou číslo
8/2008 Sb. HMP, o udržování
čistoty na ulicích a jiných ve-
řejných prostranstvích. Podle

vyhlášky je každý povinen
chovat se tak, aby nezpůsobil
znečištění ulic a jiných veřej-
ných prostranství, přičemž
tímto znečištěním se mimo
jiné rozumí i krmení zvířat,
tedy i holubů,“ vysvětluje pro
Metro Šalek.

Hroty a holubník
Jeden dobře krmený měst-

ský holub vyprodukuje podle
odborníků klidně i několik ki-
logramů trusu ročně. To dává
uklízečům v hlavním městě
pořádně zabrat. „Velkémnož-
ství holubího trusu je v Praze
problém, ale zvládáme jej od-
klízet díky úklidovým fir-
mám a Technické správě ko-
munikací. Pomáhá také
ochrana památek před znečiš-
ťováním instalacímaket drav-
ců a protiholubích zábran,“
říká pro Metro náměstek pri-
mátora pro životní prostředí
Petr Hlubuček. Ten má holu-
bí problematiku v rámci své-
ho odboru na starost.
Podle zástupců magistrátu

se v Praze dbá hlavně na pre-
venci a ochranu historických
budov. Zde se používají pásy
s hroty, které zabraňují dose-
dání holubů na parapety, ale
i sítí či lankových systémů,
jaké jsou třeba na střeše haly
Masarykova nádraží. Hroty
a sítě zase chrání Karlův
most nebo Staroměstskou
radnici. V minulosti se v Pra-
ze příliš neosvědčilo používá-
ní živých dravců ani umisťo-
vání jejich siluet na skleněné
plochy v centru města. Podle

Hlubučka se nyní hojně užíva-
jí hlavně makety ptačích pre-
dátorů. „Jedno z opatření na
snížení počtu holubů je pak
i například možnost instala-
ce holubníků, ze kterých jsou
odebírána vajíčka. Počet holu-
bů se tak nezvyšuje,“ dodává
Hlubuček.

Holubí zákony
Za přemnožení holubů

jsou v Praze „zodpovědní“ ne-
jen ti, kteří je v dobré víře
krmí. Holubů se proto v hlav-

nímměstě týká hned několik
dalších zákonů a předpisů.
Kromě toho o veřejných pro-
stranstvích, za jehož nedodr-
žování mohou strážníci roz-
dávat na místě pokuty v řá-
dech stokorun, je to povin-
nost vlastníků některých ob-
jektů zajistit je před hnízdě-
ním těchto opeřenců, případ-
ně jejich posedáváním na fa-
sádách a parapetech. To se
týká hlavně centra.
„Přemnožení holubí popu-

lace je bohužel problémem
celého území hlavníhoměsta
Prahy. Je na vlastníkovi objek-
tu, jaká preventivní opatření
proti vletování, sedání
a hnízdění holubů přijme. Re-
gulaci počtu holubů mohou
nicméně podle zákona o vete-
rinární péči provádět pouze
odborné firmy se způsobilos-
tí pro odchyt toulavých, zdi-
vočelých zvířat. Řešení regu-
lace je pak také v kompetenci
orgánů ochrany veřejného
zdraví a orgánů veterinární
správy,“ shrnuje problemati-
ku Šalek.
Odchyt holubů na soukro-

mých pozemcích si tak musí
zajistit majitel sám. Tyto prá-
ce dělají speciální asanační
a deratizační firmy, které
vmetropoli bojují také napří-
klad proti potkanům.

Zabijáci z osmičky
Existuje celá řada Pražanů,

která by na holuby šla tvrdě-
ji, než umožňuje zákon. Stří-
lení je však na území metro-
pole naprosté tabu a hromad-
né trávení se tu rovněž ne-

osvědčilo. Naprosto legendár-
ní byla před třemi lety holubí
válka v Praze 8, kde na stře-
chy budov rozmisťovali klece
s kvalitním krmivem. Jakmi-
le však do nich holubi vlétli,
byli v pasti. Pak je nejpozději
na konci týdne čekala smrt
udušením oxidem uhličitým.
Stejnou hubicí taktiku v mi-
nulosti zkoušely i radnice
druhé, třetí, šesté a deváté
městské části. Bez úspěchu.
„Minulost se neopakuje a žád-
né speciální recepty již nepo-
užíváme. Případný odchyt ho-
lubů do klecí a jejich násled-
né odborné zneškodnění se
ve většině případů míjí účin-
kem, neboť holubi se do vyčiš-
těných míst zakrátko nastě-
hují znovu. Pokud by mělo
být dosaženo úspěchu při sni-
žování stavu zdivočelých ho-
lubů odchytem, bylo by nut-
né tuto problematiku řešit
komplexně v rámci území ce-
lého hlavního města,“ dopl-
ňuje Šalek.
S holuby si vždy uměla

skvěle poradit nákupní cen-
tra. Westfield Chodov má na
střeše makety dravých ptáků
a holuby odchytávají odborní-
ci, outletové centrum u Letiš-
tě Václava Havla i letiště sa-
motné brání několik dravců,
kteří hnízdí nedaleko. V ná-
kupním centru Arkády na
Pankráci zase používají prů-
hledný tmel, který údajně ho-
luby odpuzuje.

V hlavním městě neškodí jen
holubi. Místní řeky a zeleň
v posledních letech decimují
také stovky hlodavců. Nutrie
říční se díky mírným zimám
rozšířily téměř na všechny
pražské vodní plochy. Zde ško-
dí navrtáváním břehů při bu-
dování svých obydlí i plundro-
váním vegetace. Kromě Vltavy
je potkáte například po celé
délce Rokytky, u Botiče, obje-
vují se i na Hamerském rybní-
ce nebo na Hostivařské pře-
hradě.
Na problémy kolem nutrií

nedávno upozornila Agrární
komora České republiky (AK
ČR). „Nekrmte prosím nu-
trie říční. Ve skutečnosti jde
o nepřítele tuzemských ze-
mědělců a české přírody. Je
to invazivní druh živočicha,
který způsobuje problémy
na vodních dílech a březích
řek. Jejich hluboké nory mo-
hou vést až k sesuvu půdy,

nebo dokonce pádu stro-
mů,“ varovala před pár dny
komora.
Nutrie navíc podle AK ČR

představují zdravotní riziko,
jelikož mohou být přenašeči
několika nemocí, jako je lep-

tospiróza, salmonelóza, bru-
celóza, tularemie nebo krysí
žloutenka. Jsou také nebez-
pečné tím, že nemají v přírod-
ním prostředí přirozeného
predátora. Může tak kvůli
nim dojít k vytlačení domá-
cích druhů volně žijících živo-
čichů.
Ne každý vodní hlodavec

však „přichází“ do Prahy jen
škodit. Podle odhadů vědců
žije nyní v hlavním městě na
asi sedmnáctimístech přibliž-
ně sto bobrů. Ačkoli tento sa-
vec oživil pražskou faunu,
má jeho návrat i stinné strán-
ky. Ničí stromy okusováním.
Na rozdíl od nutrií jsou však
bobři velmi plaší. Není tak
snadné je spatřit, natož kr-
mit. Magistrát přesto nachys-
tal na místech výskytu malé
větvičky topolu a vrby v otýp-
kách. Vzrostlé stromy jsou na
některých místech opatřeny
ochranným nátěrem. JAR

Holubi jsou také na náplavce, která bývá plná lidí a tím pádem i jídla. METRO

Bobří řádění METRO

Nutrie. Nepřítel zemědělců

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Létajících krys jsou stále
mraky. Odchyty nefungují
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz

Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 3. 2. do 9. 2. 2021
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.
Test DNES 09/2020 vyšel v deníku MF Dnes 22. 9. 2020.

den
6 ks

den
6 ks

den
6 ks

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-20

2290
28,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-37

2190
34,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-28

4290
59,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-36

10490
165,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-50

1990
39,90

Kuře
• chlazené
• 1 kg
• do vyprodání
zásob

Máslo
• 250 g
• 100 g = 8,76 Kč
• do vyprodání zásob

Pilsner Urquell
• světlý ležák
• 0,5 l
• 1 l = 45,80 Kč
• záloha na láhev 3 Kč

Pražská
Vodka
• 37,5%
• 0,5 l
• 1 l = 209,80 Kč

Pomeranče volné
• 1 kg

NEJLEVNĚJŠÍ
RODINNÝ NÁKUP
BEZ KOMPROMISU NA KVALITĚ

KAŽDÝ TÝDEN
ZA VÁS HLÍDÁME
NEJVÝHODNĚJŠÍ
ZBOŽÍ NA TRHU

NEPORAZITELNÉAKCE TÝDNE

inzerce

Co s nedostavěným Centrem
Palmovka? Podle radního Pra-
hy 8 Tomáše Hřebíka jsou
nyní ve hře tři různé varian-
ty. Radnice se dlouhodobě po-
týká s nedostatkem financí
a na dostavbu nemá peníze.
Stavbu budovy, kde měla mít
radnice nové sídlo, schválilo
někdejší vedení městské čás-
ti v roce 2010. Náklady byly
tehdy odhadovány na více
nežmiliardu korun. „Z analý-
zy společnosti Ernst & Young,
kterou si městská část necha-
la zpracovat, vyšly dvě nej-
vhodnější varianty, jak dál na-
kládat s objektem. Buď pro-
dej, anebo koncese, to zname-
ná dostavět to s pomocí sou-
kromého investora,“ říká To-

máš Hřebík. Pokud by se rad-
nice vydala cestou dostavby
spolu se soukromníkem, ten
by budovu nejen dokončil,
ale následně ji také provozo-
val. Praze 8 by na určitou
dobu po dokončení zůstala

stále ve vlastnictví. Na jak
dlouho, radní neuvedl. Na do-
stavbu budovy ze svého roz-
počtu radnice nyní nemá pe-
níze. V minulosti měla přislí-
benu dotaci od magistrátu.
Kvůli tomu, že se radnice ne-

dohodla se stavební firmou,
magistrát si ji vzal nazpátek.
Ke zmíněným dvěma varian-
támpřibyla podle radního ješ-
tě jedna, a to odkup budovy
i s pozemky magistrátem.
„Tato úvaha vychází z faktu,

že tento týden se na radě hlav-
ního města schválilo pro úze-
mí Palmovky memorandum
o spolupráci mezi dopravním
podnikem, magistrátem
a městskou částí,“ uvedl rad-
ní. ČTK

Centrum Palmovka MAFRA

Krátce

Pozor, jede
tramvaj!
Dopravní podnik spustil
aplikaci Pozor, tramvaj,
jejímž prostřednictvím
varuje obyvatele metro-
pole před střetem s tram-
vají. Testovací provoz je
zaveden na linkách číslo
9, 11 a 22.

Požár chatky
Hasiči při likvidaci noč-
ního požáru chaty v Pra-
ze 8 našli mrtvého. Men-
ší chatu v ulici Střížkov-
ská zachvátily plameny
včera hodinu po půlno-
ci, hasičům práci ztěžo-
val těžko přístupný te-
rén.

Na cestovní ruch
bude méně
Hlavní město v letošním
roce rozdá na grantech
v cestovním ruchu
celkem 17,91 milionu
korun, což je méně,
než kolik měla metropo-
le vyčleněno pro loňský
rok. ČTK

Palmovka. Kdo dostaví centrum?



www.metro.cz PRAHA čtvrtek 4. února 2021 04

Kilometr vzdušnou čarou od
jediného pražského menhiru
– chaberského Zkamenělého
slouhy – vzniká další megali-
tická stavba. V bývalém lomu
pod vrcholem kopce Ládví
ji v rámci projektu CirculUM
z vysloužilých betonových
svodidel buduje architekt
Adam Wlazel spolu a kolegy-
ní Kateřinou Vídenovou. Pro
Wlazela je tahle práce tak tro-
chu návratem do dětství.

Vědci stále nejsou zajed-
no, k čemu přesně prehis-
torické kamenné kruhy
sloužily. Jak to, Adame,
bude s tím vaším?
Je pravda, že možných vy-

světlení je celá řada. Říká se
například, že kruhy fungova-
ly jako spojení s vesmírem,
takže já bych od toho našeho
nic menšího nečekal. Ale uvi-
díme, je to samozřejmě po-
kus. (smích)

Umístíte ho do někdejšího
kamenolomu, sami jste
ale sáhli po úplně jiném
materiálu. Svým způso-
bem se jedná o odpad...
Ano, kruh poskládáme z be-

tonových dálničních svodi-
del. Každé je dlouhé čtyřimet-
ry a váží asi dvě a půl tuny. Po-
vedlo se nám na internetu se-
hnat je použité, je to mate-

riál, který by se už jinak nevy-
užil – v lepším případě by ho
čekala recyklace, spíš by ale
bloky někde zarůstaly pleve-
lem. Přišlo nám jako dobrý
nápad použít právě tyhle pre-
fabrikované banální prvky,
které člověk většinou potká-
vá v těch nejhnusnějších sou-
vislostech, na dálničních ob-
chvatech a dalších inženýr-
ských stavbách. Jejich funkce
je čistě technická, my je ale
posadíme do úplně jiných
souvislostí. Uvidíme, jak ten-
hle kontrast bude na lidi fun-
govat.

Jak dlouho vaše stavba na
Ládví vydrží?
To se teprve uvidí, alemini-

málně dva roky. Jedná se o do-
časnou intervenci do veřejné-
ho prostoru, kdyby šlo o něco
dlouhodobějšího, museli by-
chom o tom přemýšlet úplně
jinak.

Dočasné zásahy jsou vaše
parketa, architektonické
studio MAK, které jste za-
ložili s Kateřinou Vídeno-
vou, navrhuje i lavičky
nebo říční mola. Co vás na
těchto projektech baví?

Řekl bych, že je to spíš tako-
vý koníček. Výhodou je, že to
máte rychleji hotové, proto-
že se například vůbec nemusí-
te zabývat povolovacím říze-
ním. Oproti tomu normální
práce hrozně dlouho trvá
a někdy se ani nedočkáte vý-
sledku.

Pomíjivost podobných
zakázek vás neodrazuje?
Vůbec ne, spousta těchto

věcí může fungovat jako ově-
řovací modely. Po nás může
přijít někdo a udělat totéž po-
řádně, natrvalo. Třeba když

se zjistí, že si na lavičku na-
vykli chodit lidé, začali to
místo více vyhledávat.

Kruhmá tvořit osm vztyče-
ných betonových bloků.
Ukrývá se v tom čísle něja-
ká symbolika?
Neukrývá, mohlo jich být

samozřejmě třeba dvanáct,
jako je měsíců, ale pro osmič-
ku jsme se rozhodli z čistě
praktických důvodů. Při vět-
ším počtu svodidel by kruh
musel být o dost větší, což by
i zvýšilo rozpočet. Nějakou
symboliku bychom ale chtěli
zachovat při odhalení stavby,
mělo by se konat při astrono-
micky významné události,
jako je rovnodennost nebo
alespoň úplněk.

Pro vás je celý projekt
návratem do dětství, že?
Ano, já nedaleko odtud do

osmnácti bydlel i chodil na
základku. Pro nás kluky bylo
Ládví skvělým místem a teď
ho po letech znovuobjevuji
se svými dětmi. I proto jsem
nechtěl zdejší prostředí nijak
proměňovat a přidávat něco,
co sem nepatří. Vycházeli
jsme z mystiky a určitého di-
vokého kouzla kopce, na
němž se dřív údajně těžil ká-
men na menhiry a konaly se
tu magické rituály. MET

ALEŠ
PROCHÁZKA
„O natáčení Ulice i o tom,
proč už Česko není
dabingovou velmocí.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

AdamWlazel s modelem svodidla EVA KOŘÍNKOVÁ

Schody ve stanici Muzeum spraví za měsíc
„Ve stanici metra Muzeum je porouchaný eskalátor. Tvoří se tu fronty.“ S tímhle upozor-
něním a fotografií z místa přispěchal pro deník Metro čtenář Martin Stehlík. Za svůj úlo-
vek z pražské podzemky získává odměnu 300 korun. Podle mluvčí dopravního podniku
Anety Řehkové zde probíhá rutinní oprava. „Pravidelnou generální opravu podle našich
předpokladů dokončíme do 5. března,“ svěřila Metru Řehková. Při podobných opravách
pohyblivých schodů se někdy může zdát, že se zde zdánlivě nic neděje. Opak ale bývá
pravdou. Většinu prací musí totiž pracovníci dopravního podniku provádět z bezpečnost-
ních důvodů v noci. Poslední takto velká oprava na těchto pohyblivých schodech proběh-
la v roce 2011. JAR

Stonehenge na Ládví. Umělec
ho staví z betonových svodidel

foto za

300
Kč

Umělci na periferii

Projekt CirculUM oživuje
uměním vybrané lokality
na okraji města.

● Projekt vznikl ve spolupráci
Galerie hlavního města Pra-
hy a transdisciplinární plat-
formy Neolokator.cz.

● Kateřina Vídenová a Adam
Wlazel se do povědomí ve-
řejnosti zapsali v roce 2013,
kdy v karavanu vyjeli na tour
po českém venkově, navrho-
vat psí boudy a také pomá-
hat malým obcím s územ-
ním plánováním.

inzerce
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*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Sprej na odrosty
spolehlivě zakryje
odrůstající vlasy
během několika
sekund. Barva vydrží
do dalšího mytí.

réell’e
sprej na odrosty
75 ml, více odstínů

107
14,27 Kč za 10 ml

Kč

inzerce

V době, kdy se Čes-
ko potýká s problé-
my epidemie, se
další rozhořel na
jiné straně spole-
čenského dění.
Mezi premiérem
a šéfem Ústavního
soudu.

„Zajistit rovné volební právo
je nezpochybnitelný ústavní
příkaz,“ řekl předseda Ústav-
ního soudu (ÚS) Pavel Rychet-
ský. Soud zrušil několik klíčo-
vých prvků v systému voleb
do Sněmovny včetně rozdělo-
vání mandátu v jednom skru-
tiniu za použití d’Hondtovy
metody. Systém znevýhodňo-
val menší strany. Rozhodnutí
platí pro letošní volby.
Koalicím nově postačí pro

vstup do Sněmovny získat
pět procent hlasů. Soud škr-
tal i v paragrafech upravují-
cích určování počtu poslan-
ců v jednotlivých volebních
krajích a průběh skrutinia,
tedy rozdělování mandátů za
použití d’Hondtovy metody.
Zrušení části volebního záko-
na vítají opoziční strany.
Ústavní soud se zabýval ná-
vrhem části senátorů, kteří
zpochybňovali několik částí
volebního zákona, předně
jde o rozdělení Česka do vo-
lebních krajů, které kopírují
hranice vyšších územních sa-
mosprávních celků, a nejsou
tedy stejně lidnaté. V men-
ších krajích, třeba Karlovar-
ském či Libereckém, mají
strany s nižší voličskou pod-
porou malou šanci získat

mandáty. Na rozhodnutí ÚS
reagoval premiér Andrej Ba-
biš. Ten tvrdí, že se jedná
o snahu ovlivnit politickou si-
tuaci v zemi a otřásá důvěrou
lidí v ústavní systém. Jde po-
dle něj o cestu, jak ho dostat
z politiky. Babiš také vyzval
Rychetského, aby uvedl, zda
se s hnutím STAN domluvil

na prezidentské kandidatuře
v roce 2023. Na tomu Rychet-
ský přes média odpověděl, že
o Hrad neusiluje. Ústavní
soud se podle něj nesnaží
ovlivnit politickou situaci,
ale chrání ústavu. Premiér Ba-
biš podle něj svými výroky
jen dehonestuje soudce.
„Svět, o němž hovoří Andrej

Babiš, zmizí po volbách. Ten
svět je založen na schématu
kšefty, kšeftíky a ještě jed-
nou kšefty. Něco nabídnu
a něco dostanu. My takto ne-
pracujeme. My jsme jen dali
podnět Ústavnímu soudu,
aby hlas každého člověka
v České republice měl stej-
nou hodnotu. To pan pre-

miér nechápe a nikdy nemů-
že pochopit. A panu Rychet-
skému bych já osobně prezi-
dentskou kandidaturu ani ne-
nabízel,“ zareagoval na Babi-
šovo prohlášení předseda
hnutí STAN Vít Rakušan.
Babišovi vadí, že Ústavní

soud rozhodl právě teď. Ne-
chápe, že mění pravidla celé
politické soutěže, když s tím
dvacet let neměl problém.
„Načasování je jasný důkaz,
že jde o účelové politické roz-
hodnutí,“ obvinil premiér
Ústavní soud. Totálně to po-
dle něj oslabí budoucí vlády
tak, že budou neakceschop-
né a Sněmovna bude nefunk-
ční. Podle něj je to nezodpo-
vědný krok, protože se poten-
ciálně rozdrobí složení Sně-
movny. Podle Babiše to jen
uvrhne zemi do politického
chaosu. Posilovat prvky po-
měrného zastoupení není po-
dle něj rozumné. Soud svým
včerejším rozhodnutím tak
dal za pravdu menším stra-
nám, které také verdikt sou-
du nejvíc kvitovaly. Stěžovaly
si totiž dlouhodobě na voleb-
ní pravidla nastavená ještě v
éře opoziční smlouvy mezi
ČSSD a ODS. iDNES.cz a ČTK

Zámek blikal
jako v hororu
Větrný večer s deštěm
a mokrým sněhem při ne-
dávné oblevě přichystal
originální podívanou
v Kněžicích mezi Třebíčí
a Jihlavou. Tamní zámek
se totiž v pravidelných
dvouvteřinových interva-
lech objevoval osvětlený
a pak opět mizel ve tmě.
Voda zřejmě natekla do
hlavního reflektoru, který
čelní část zámku osvětlu-
je, a ten se zhasínal a roz-
svěcel jako zpomalený
stroboskop.

Žalobkyně tvrdí,
že bourala kvůli
koronaviru
Soud v Ostravě začal pro-
jednávat míru provinění
krajské státní zástupkyně
Petry Tittkové, která loni
v dubnu usedla za volant,
ačkoli měla přes tři promi-
le alkoholu, navíc způsobi-
la nehodu a zranění
řidičky z protijedoucího
vozu. Při líčení uvedla, že
alkohol pila z obav o zdra-
votní stav svého 80letého
otce. Měla o něj strach,
protože se bála, že one-
mocněl covidem. iDNES.cz

Průměrná cena zemědělské
půdy loni vzrostla o 3,9 pro-
centa, bylo to nejvíce za po-
slední tři roky. Uvádí to výroč-
ní zpráva společnosti Far-
my.cz, která se specializuje
na prodej farem a zeměděl-
ských nemovitostí. V průmě-
ru se prodávala za 25,35 koru-
ny za metr čtvereční.
Trh s půdou na rozdíl od ji-

ných realit prochází klidným
obdobím. Koronavirová pan-
demie snížila počty obchodů,
v polovině roku se ale vrátily
na obvyklou úroveň.

Půda se loni nejčastěji ob-
chodovala za 20 až 40 korun
za metr čtvereční. Orná půda
se loni prodávala o 35 pro-
cent dráž než trvalé travní po-
rosty. Nejdražší půda je v oko-
lí Prahy a nejúrodnějších ob-
lastech ČR, to je Polabí, Haná
a Chebsko, kde je vysoká
cena dána poptávkou země-
dělců. Nejnižší ceny jsou pak
podle něho tradičně na seve-
ru ČR, hlavně v Jeseníkách
a v Libereckém kraji.

Zemědělská půda je vnímá-
na podobně jako jiné nemovi-

tosti jako investice chránící
úspory proti inflaci. Proto se
lehký nárůst cen očekává i le-
tos. Společnost Agro21 je opa-
trná ohledně predikce růstu
cen. „V minulém roce jsme
pozorovali pokles poptávky
nezemědělských investorů
do půdy. Přestali investovat
některé církve a lokální inves-
toři,“ uvedla včera společ-
nost. Na druhou stranu v pří-
padě poklesu cen bytů nebo
ekonomické krize klesnou
ceny půdy jenmírně, předpo-
kládá firma. ČTK

Krátce Zdražování. Vedle bytů jdou
nahoru i ceny úrodné půdy

Spor Babiše s Rychetským
kvůli volebním pravidlům

Poškozovala

5
Menší strany volební pravidla
poškozovala, zejména v men-
ších volebních krajích, jako
v Karlovarském a Liberec-
kém. Kvůli matematickému
přepočtu hlasů tam nedosáh-
ly na mandát poslance, ani
když překročily hranici 5 %.
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Bývalý šéf českého
zdravotnictví tvr-
dí, že lidé se mo-
hou nakazit během
několika vteřin.

Bývalý ministr zdravotnictví
Roman Prymula by se na
úřad, který na konci října
opustil, nechtěl vracet. Ke
spekulacím o tom, že by měl
z funkce ministra odejít jeho
nástupce Jan Blatný, řekl, že
tato pozice je nyní spíše za
trest a zřejmě neexistuje člo-
věk, který by ji chtěl. Podle
Prymuly ale není dobře, že
z ministerstva odcházejí od-
borníci. Česká televize (ČT)
o víkendu uvedla, že by Blat-
ný mohl skončit. Ve hře po-
dle ČT je, že by resort převzal
premiér Andrej Babiš a vý-
konným ministrem by byl
současný poradce předsedy
vlády a bývalý šéf minister-
stva Prymula. Babiš i Prymula
to ale odmítli. „Mě to nechá-
vá poměrně klidným. Proto-
že většina fám vždycky vede

k tomu, že se to naopak v brz-
ké době nestane,“ pozname-
nal ke spekulacím. „A oprav-
du si nemyslím, že by existo-
val člověk, který by to chtěl.
To je spíše pozice za trest,
než že by se tam někdo hnal
kvůli nějakým prebendám,
to určitě ne,“ doplnil. Na do-
taz, zda by se naministerstvo
nechtěl vrátit například na
odbornou pozici, řekl: „Dob-
rovolně určitě ne.“ Podle něj
část lidí reaguje na vyjádření
a rozhodnutí ministerstva či
vlády tak, že pořádá demon-
straci například v místě, kde
vládní činitelé bydlí. „Mani-
festují vám kolem baráku, sy-
pou vám tam hřebíky, tak to
nic příjemného není,“ uvedl.

Odborníky to překvapuje
V Česku se minimálně od

začátku prosince objevuje
takzvaná britskámutace, kte-
rá se podle odborníků šíří asi
o 40 procent rychleji. „To, že
jsme si mysleli, že nějaký
kontakt do 15 minut by ne-
měl být příliš rizikový, to už
zdaleka také neplatí,“ řekl
Prymula. Podle něj se lidémo-
hou nakazit i za několik

sekund, budou-li spolu bez
roušek a někdo například
kýchne. Zároveň se ale podle
Prymuly nedá jednoduše říci,
co je v současnosti rizikový
kontakt. Riziko ale zásadně
snižuje to, pokud lidé mají
roušku nebo respirátor. Na-
opakmezi opatření, která ne-
jsou tak účinná, jak se původ-
ně předpokládalo, řadí býva-
lý ministr trasování a aplika-

ci eRouška. Důvodemneúčin-
nosti trasování je podle Pry-
muly neochota nakažených
hlásit další lidi, s kterými byli
v kontaktu. Nyní lidé hygieni-
kům hlásí v průměru méně
než jeden rizikový kontakt.
Pomoci by podle Prymuly
mohl finanční bonus pro lidi
v karanténě, o kterém se
nyní jedná.

eRouška je k ničemu
„Druhá věc, která se úplně

nezdařila, je třeba eRouška.
Protože ve snaze, aby nebyla
vnímána jako jakýsi prostře-
dek, který nás špehuje a kte-
rý je průlomem do našeho
soukromí, tak byl vytvořen
model, který je téměř k niče-
mu,“ řekl Prymula. Aplikaci,
která má uživatele upozornit
na kontakt s nakaženým člo-
věkem, si loni nainstalovalo
1,5 milionu lidí. „Já sám
mám eRoušku nainstalova-
nou řadu měsíců a musím
říct, že mně ještě ani jednou
neohlásila, že bych byl v kon-
taktu s někým pozitivním,
přestože jsem se do toho kon-
taktu dostal už xkrát,“ dopl-
nil Prymula. ČTK

Velký tlak na nemocnice
Situace v nemocnicích v Královéhradeckém kraji se nelep-
ší, kromě vysokého počtu hospitalizovaných pacientů
s covidem chybějí kvůli nemoci či karanténě stovky zdra-
votníků. Problém je také v dodávkách vakcín. Nejvyšší
tlak je nadále na Oblastní nemocnici Trutnov, v okrese
Trutnov se několik týdnů šíří nákaza nejrychleji ze všech
pěti okresů v kraji. Snímky zachycují situaci na oddělení
ARO v trutnovské nemocnici. 2x ČTK

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ
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Jihoafrická mutace

„Mutace koronaviru snižují
účinnost vakcín. Je možné, že
vakcíny se budou v budoucnu
upravovat a už naočkované
lidi bude nutné přeočkovat,“
řekl Prymula.

● Takzvaná britská mutace se
minimálně od začátku pro-
since loňského roku vyskytu-
je i v Česku. Kromě toho od-
borníci popsali také jihoafric-
kou a brazilskou mutaci. U ji-
hoafrické mutace jsou podle
Prymuly výsledky ještě výraz-
ně horší. Kvůli mutacím se
může stát, že se budou očko-
vací látky každoročně měnit.
„Může se stát, že to opravdu
bude jednou za rok, protože
mutace viru budou tak roz-
sáhlé,“ uvedl.

● Odborníci zatím nevědí, jak
dlouhou ochranu budou
jednotlivé vakcíny poskyto-
vat. Takzvané inaktivované
vakcíny, které zatím nejsou
v Česku používány, mohou
mít kratší ochranu.

Citát

Ukazuje se, že bariéro-
vá ochrana pomocí
roušek má podstatně
větší význam, než se
na počátku myslelo.
ROMAN PRYMULA
PORADCE ANDREJE BABIŠE

KOMERČNÍ SDĚLENÍ
Přes milion nemocných

1
Počet potvrzených případů
nemoci covid-19 v Česku za
celou epidemii přesáhl jeden
milion. K včerejšímu večeru
to bylo 1 003 657. V úterý při-
bylo 9057 nakažených, zhru-
ba o 130 méně než před týd-
nem. Množství hospitalizova-
ných v úterý oproti předešlé-
mu týdnu kleslo o zhruba čty-
ři stovky, na 5811, z nichž asi
1000 je ve vážném stavu. Ne-
moc se nyní nejvíce šíří na
Chebsku a Sokolovsku.

16 683
Úmrtí nakažených bylo zazna-
menáno za celou dobu epide-
mie 16 683. Z nemoci se vylé-
čilo zhruba 894 tisíc lidí.

6,3
Provedeno bylo dohromady
přes 6,3 milionu testů na ko-
ronavirus. Z toho bylo téměř
4,7 milionu přesnějších PCR
testů a zhruba 1,7 milionu
rychlejších antigenních testů.

Prymula: Na ministerstvo už
nechci, je to pozice za trest
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Budoucí cukráři
pečou doma.
Suroviny jim ale
škola neproplácí.

V Česku jsou stovky střed-
ních odborných škol a tisíce
studentů. Výpadek ve výuce
měli už loni na jaře. Teď opět
budoucí chemici, kuchaři, te-
saři či automechanici a další
obory sedí doma.

Robota domů nedostanou
„Průmyslového robota, kte-

rého využíváme v praktické
výuce, domů studentům dát
nemohu,“ říká Ondřej Man-
dík, ředitel pražské elektro-
průmyslovky v Ječné. I kdyby
neměl jen jediného, ale třeba
sto. Doma totiž nikdo nemá
potřebné napětí, o bezpečnos-
ti nemluvě. Mandík říká, že
kvůli absenci praktické vý-
uky hrozí, že za pár let se ne-
musí v Česku dostávat odbor-
níků, a to nejen v oborech,
které učí na jejich škole.
„Co vím od známých i z ro-

diny, jsou učni řezníci, kteří
už měsíce pořádně neřízli do
masa, nebo návrhářky, které
od loňska pořádně nešily.
A hodně odborníků stárne,
už teď je v některých profe-
sích, na které studenty připra-
vujeme, nedostatek,“ dodává
ředitel průmyslovky v Ječné.

Vaří doma pro rodiče
„Je to problém,“ konstatu-

je Kateřina Mrvová, ředitelka
Středního odborného učiliště
gastronomie v Praze U Krbu.
Studenti mají plány výuky,
mají zadané pokrmy, které
lze v domácím prostředí uva-

řit. „Jeden den vaří přílohu,
druhý den hlavní jídlo, třetí
den polévku,“ říká Mrvová.
Výsledky, a co jim dělalo potí-
že, pak on-line konzultují
s vyučujícími. Budoucí cukrá-
ři se snaží udělat alespoň jed-
no nebo dvě jídla, ale kdyby
byli ve škole, denně by si vy-
zkoušeli až pět sladkých pokr-
mů. Co škola nemůže ale stu-

dentům proplácet, to jsou su-
roviny, se kterými doma pra-
cují. „Vycházíme z toho, že
nyní se i tak doma více vaří,
takže místo rodičů přebírají
roli děti. Ideální to samozřej-
mě není,“ ví Mrvová.
O něco snadnější to mají

doma například servírky
nebo číšníci. Mohou sestavo-
vat jídelníčky, prostírat nebo

obsluhovat rodiče. Praxi
v opravdové restauraci to ale
přirozeně nikdy nenahradí.

Briliant si v obýváku bez
dohledu nevybrousíš
O výtvarné zpracování

kovů a drahých kamenů ne-
byl v posledních letech zá-
jem, obor nebyl dostatečně
naplněný, teď ale už Ladislav

Němec, ředitel Střední a vyšší
odborné školy v brněnské So-
kolské, zájemce registruje.
„Letos na podzim ho znovu
otevřeme,“ říká Němec. Že by
se ale praktické znalosti pro-
cvičovaly přes on-line spojení
nebo podle videí, to si moc
představit neumí. Oborů, kte-
ré vyžadují bezprostřední
kontakt, však mají ve škole
mnohem víc, hlavně těch
strojírenských. „Snažíme se
především pro čtvrté ročníky
natáčet instruktážní videa,
ale návštěvu laboratoře to ni-
kdy nenahradí. Podle hrubé-
ho odhadu přišli studenti za
poslední rok asi o dvacet pro-
cent odborné výuky,“ dodává
ředitel.

Zakládat cihly a míchat
maltu v obýváku? Těžko!
Budoucí řezníci, které vy-

chovává střední odborná ško-
la a odborné učiliště v Polič-
ce, teď také drží „praktický
půst“. „Řezníci mají možnost
doma procvičovat nyní mini-
mální,“ upozorňuje ředitel
školy Boris Preissler. Nejde
jen o krájení masa, studenti
se totiž připravují na práci
i ve velkých masokombiná-
tech. Tam nepoužívají jen
nože, ale i různé stroje, a ty
doma pochopitelně nemají.
V domácích podmínkách lze
namlít maso na pár klobás
a nějak je naplnit, už je ale ne-
lze vyudit nebo jinak zpraco-
vávat.
Podobně je to podle Preiss-

lera i v dalších profesích, kte-
ré jejich škola zajišťuje. „Je to
problém všech tříletých obo-
rů, ať těch gastronomických,
nebo profesí, jako jsou tesaři
či truhláři. Doma budete mít
těžko hoblovku. Podobně asi
nebudou učni na zedníka
doma míchat maltu nebo za-
kládat cihly. A těžko může
mít někdo doma soustruh,“
připomíná ředitel poličské
školy.

Konzultace alespoň jeden
na jednoho
Školy doufají, že ustoupí-li

protiepidemická opatření, do-
ženou ztráty během léta. Mi-
nisterstvo školství prodlouži-
lo lhůty pro praktické zkouš-
ky až do prázdnin. Oslovení
ředitelé odborných škol dou-
fají, že situace, kdy by bylo
nutné ročník opakovat, nena-
stane. Školy v současnosti
umožňují odbornou konzul-
taci, ale jen po předchozí do-
hodě mezi studentem a vy-
učujícím. Mohou se však se-
tkat jen dotyčný žák a jeho
pedagog. PAVEL HRABICA

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Pravidelné čištění pleti je prevencí
vzniku nedokonalostí pleti, proto ho
nezanedbávejte ani ve dnech, kdy nejste
nalíčená. Díky pH-neutrálnímu složení
s kyselinou salicylovou ubrousky účinně
působí proti pupínkům, černým tečkám
a čistí pokožku do hloubky pórů. Ideální
také pro přípravu pleti na následnou péči.

Balea
Hautrein
pleťové ubrousky
25 ks

3290
1,32 Kč za 1 ks

Kč

inzerce

Strojírenství vede

1290
V Česku je momentálně
necelých třináct set středních
škol včetně těch odborných.

5
Nejvíc absolventů, okolo pěti
tisíc, vysílaly do praxe ročně
v uplynulých letech strojíren-
ské obory. Za nimi následova-
ly obory gastronomie, hotel-
nictví a také turismus. Tam se
počty absolventů pohybovaly
od tří do čtyř tisícovek. Zájem
byl i o stavebnictví, služby
a potravinářství.

Bez praxe to
fakt nejde
I když i strojírenství vlád-
nou počítače, bez základ-
ních dovedností se neobe-
jde ani sebefuturističtější
továrna. Po dlouhodobém
nezájmu o řadu oborů se
zájem v posledních letech
zvedá o strojírenské a elek-
trikářské profese. Studenti
odborných škol a učilišť
však zatím musí na praktic-
ké procvičování zapome-
nout. Zvyšuje se i počet
uchazečů o práci autome-
chanika. Například mzda
nástrojaře se může pohy-
bovat kolem padesáti tisíc
korun měsíčně. MAFRA

Praktická výuka stojí. Těžko
si uděláš zabijačku v obýváku



Kompletní nabídku najdete na: fanshop.dpp.cz
Platby možné platební kartou on-line, převodem na účet fanshopu DPP nebo dobírkou
u České pošty. Dodání zboží prostřednictvím České pošty nebo lze využít možnost
vyzvednutí v Infocentrech Můstek, Hradčanská, Anděl a Nádraží Veleslavín.

Nano nákrčníky
Dopravního podniku

Nano nákrčníky Purtana s antibakteriální úpravou obsahují ve svých
vláknech ochrannou složku stříbra. V kombinaci s výměnným nano filtrem
chrání organismus před 99 % virů, bakterií, alergenů a pevných částic jako
je smog a prach. Součástí každého balení je 10 náhradních jednorázových filtrů.

FANSHOP
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V nové vládě Spojených států
Joe Bidena najdeme ministry
hispánského původu, ženy,
katolíky, gaye a také Afro-
američana, historicky první-
ho v čele Pentagonu.
Generál ve výslužbě Lloyd

James Austin III. byl velite-
lem amerických sil na Blíz-
kém východě, kde si vybudo-
val renomé operacemi v Irá-
ku i na ústředním velitelství.
V armádě sloužil celkem jed-
načtyřicet let a s Bidenem se

zná ještě z éry prezidenta
Obamy. Například v jednom
ze starých paláců svrženého
iráckého diktátora Saddáma
Husajna jej prý uchvátil svý-
mi znalostmi o každém kou-
tu Iráku a aktuální vojenské
situaci.
Sedmašedesátiletý rodák

z jižanské Alabamy má po-
věst skromného muže, který
se nerad ukazuje před médii.
Ve zvyku také má odkazovat
na sebe ve třetí osobě.

Bidenův ministr obrany
musí projít schválením Sená-
tu, což bude vzhledem k pře-
vaze demokratů formalita.
Překonatelný problém skýtá
také fakt, že stávající zákony
nedovolují bývalým vojákům
řídit Pentagon nejméně
sedm let po odchodu z armá-
dy. Austin ji opustil v roce
2016. Bude potřebovat výjim-
ku jak Senátu, tak Sněmovny
reprezentantů. Ta je též pře-
vážně demokratická. HAL

Joe Biden prochází
první vážnou
diplomatickou
zkouškou.

Barmská policie oznámila, že
prohledala dům svržené
barmské vůdkyně Su Ťij. „Na-
šli jsme nelegálně dovezené
vysílačky,“ uvedly orgány
země, v níž v pondělí proběhl
vojenský puč následovaný vy-
hlášením dvanáctiměsíčního
výjimečného stavu. Nový šéf
Bílého domu mezitím uvedl:
„V demokracii by síla nikdy
neměla převážit nad vůlí ná-
roda ani usilovat o změnu vo-

lebního výsledku.“ Biden na-
rážel na to, že svržená vláda
vzešla z listopadových plně
demokratických voleb.
Pro Bidena je barmská kri-

ze ožehavá tím spíš, že před
nástupemdo svého úřadu sig-
nalizoval, že obnoví pozici
Spojených států jako světové-
ho majáku demokracie.
Zároveň tu jde také o Čínu,

do jejíž sféry vlivu Barma ne-
pochybně spadá. Peking má
v Barmě velké ekonomické
zájmy. Nejde jen o ropovody
a plynovody či stavbu mamu-
tí přehrady Myitsone na hor-
ním toku řeky Iravádí, ale
i o multimiliardové projekty
v Rakhinském státě na jihozá-
padě Barmy, jež by se měly

stát klíčovou součástí čínské
iniciativy Pás a stezka.
Čínská diplomacie puč na-

víc jednoznačně neodsoudi-
la, mluví spíše o „vnitřních
neshodách“. Státní tisková
agentura Xinhua dokonce ho-
vořila o „obměně kabinetu“.

Někteří komentátoři po-
ukazují na to, že vůdce barm-
ské vojenské junty Min Aun
Hlain se před měsícem sešel
s šéfem čínské diplomacie
Wangem I. Padlo snad právě
na této schůzce definitivní
rozhodnutí odstavit civilní
vládu Su Ťij?
Odpověď hledá analytik

Azeem Ibrahim z portálu The
Foreign Policy. „Je možné, že
Číňané sice nedali generá-
lům jasné svolení k provede-
ní jejich plánů, velení armá-
dy však tak jako tak došlo
k závěru, že může přimět
Peking k tomu, aby mu při-
spěchal na pomoc,“ uvádí
analytik Ibrahim. A podotý-
ká, že Čína nikdy nepropásne

příležitost k rozšíření svého
vlivu v Asii na úkor USA. Ex-
perti z think tanku CSIS
k tomu doplňují, žemožnosti
Bidenovy administrativy
ovlivnit vývoj v Barmě jsou
dost omezené. Americké in-
vestice jsou totiž ve srovnání
s těmi čínskými celkem zane-
dbatelné, a hlavně nesměřují
do těžby přírodních zdrojů,
o které se junta zajímá v prv-
ní řadě.
Komentátoři se závěrem

shodují, že rozhodující bude,
zda se Bidenovi k nátlaku na
juntu podaří přemluvit jiné
asijské státy s velmi silnými
obchodními vazbami na Bar-
mu jako Singapur či Thaj-
sko. HAL a iDNES.cz

Lloyd James Austin III. AP

Symbol
Holešovic
Snad každý Pražák zná
holešovické Strossmaye-
rovo náměstí. Ale kdo
z vás věděl, že již od roku
1925 nese jméno po chor-
vatském teologovi Josipu
Juraji Strossmayerovi
(1815–1905), osobním
příteli TGM? Posláním
muže, který by se dnes
dožil 206 let, bylo přebu-
dování rakouskouherské
monarchie ve svaz samo-
správných národních
celků. HAL

Obrana. Povede ji legenda

Joe Biden AP

Číslo dne

18
Před tolika lety zmizela ze
světa Jugoslávie, dne 4. úno-
ra 2003 přejmenovaná na Srb-
sko a Černou Horu. V té době
šlo již o torzo jihoslovanské-
ho státu vzniklého roku 1919
jako Království Srbů, Chorva-
tů a Slovinců. Po druhé světo-
vé válce zemi stmeloval prezi-
dent Josip Broz Tito. Po jeho
smrti roku 1980 začaly sílit
národnostní třenice.

Čína přešlapuje kolem Barmy
*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Denkmit
prací prášek
barevné prádlo
20 PD

7990
4 Kč za 1 prací dávku

Kč

Účinně chrání vlákna a barvy před vyblednutím,
neutralizuje zápachy, aktivně rozpouští skvrny
a působí proti
žmolkům. Prací
prášek je účinný
již při teplotách
od 20 °C.

Krátce

Z ostrovů přišly
nadějné zprávy
Vakcína od firmy Astra-
Zeneca nejenže poskytu-
je naočkovanému ochra-
nu před onemocněním
covid-19, ale také možná
potlačuje přenos korona-
viru na lidi v jeho okolí.
Nasvědčují tomu nové
výsledky bádání vědců
z Oxfordské univerzity,
která se na vývoji vakcí-
ny podílela. Britský mi-
nistr zdravotnictví Matt
Hancock hodnotí zprávy
o účincích přípravku
jako povzbudivé.

Stanice zhasly
Ukrajinský prezident Vo-
lodymyr Zelenskyj svým
dekretem na pět let zaká-
zal vysílání opozičních
televizních stanic. Jde
mimo jiné o stanice 112,
NewsOne a ZiK, jež jsou
pokládány za televize
opozičního politika Vik-
tora Medvedčuka, spo-
jence ruského preziden-
ta Vladimira Putina. ČTK

WIKIPEDIA

inzerce
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Nová sociální síť
nabízí uživatelům
propojení s lidmi,
které by v reálném
životě nejspíš
vůbec nepotkali.

„Některé debaty tam jsou
o ničem. Ale myslím, že se
člověk rychle zorientuje
v tom, koho a co má vyhledá-
vat,“ říká o aplikaci Clubhou-
se studentka publicistiky Kris-
týna Kupcová, která novinku
využívá necelý měsíc.
Clubhouse spustili v květ-

nu 2020 američtí vývojáři
Paul Davison a Rohan Seth,
od začátku letošního roku na-
bírá na popularitě také v Čes-
ku.Momentálně je síť přístup-
ná pouze uživatelům iOS a re-
gistrace je podmíněná po-
zvánkou od někoho, kdo již
na Clubhousu účet má. Noví
uživatelé získají dvě pozván-
ky, které mohou komukoli
poslat.
Samotná platforma slouží

především jako prostředek
ke komunikaci a je určená
osobám starším osmnácti let.
Zatímco na jiných sociálních
sítích je hlavní psaný projev,
Clubhouse nabízí uživatelům
pouze dvěmožnosti – mluvit,
nebo poslouchat.

Hlídejte si čas
Jednotlivé diskuse probíha-

jí v takzvaných roomkách,
tedy místnostech, které jsou
povětšinou veřejné. Hlavní
výhodu vnímá Kupcová
v tom, že se může jednotli-
vých řečníků na místě

doptat: „Některé debaty mi
pomáhají zorientovat se v ak-
tuálních kauzách. Primárně
se zajímám o současné dění,
podle toho i sleduji lidi, pře-
devším novináře. Clubhouse
mi pak doporučuje diskuse,
které by mě mohly zajímat,“
dodává Kupcová.
Podle Kupcové tkví menší

nevýhoda v délce některých
diskusí, které jí pak zasahují
do denního plánu: „Jelikož se
obsah nikam nenahrává, sna-
žím se poslouchat celé hovo-
ry. Občas se ale protáhnou
třeba na pár hodin, takže se
stává, žemi narušují jiné akti-
vity. Nicméně je vždy možné
z hovoru vyskočit a později
se do něj vrátit.“

Vyjádřit se může kdokoli
Aplikace láká odborníky

z mnoha odvětví k veřejným
debatám a obsahu diskusí se
meze nekladou. Například
Marek Kříž, spoluzakladatel
serveru Zaloto.cz, který pro-
pojuje zákazníky s finanční-
mi specialisty, vnímá výhodu
platformy v její transparent-
nosti. „Pohybuji se na trhu fi-
nančního poradenství, kde

naprostá otevřenost není vů-
bec běžná. Pro poradce, se
kterými spolupracujeme, je
podobný přístup jako zjevení
ve srovnání s většinou finan-
čních firem, které všechno
tají,“ říká Kříž.
V minulosti řešil na Club-

housu s právníkem přípravu
společenské smlouvy včetně
konkrétních částek. „Připojit
se mohl každý. Momentálně
zvažujeme, že bychom výhle-
dově mohli touto cestou pře-
nášet i skutečnou valnou hro-
madu od notáře,“ říká Kříž.
Co se nevýhod týče, Kříž po-

ukazuje na nevyzpytatelnost
diskusí: „Slovo dostane skoro
každý, kdo se o ně přihlásí.
A občas se k tématům vyja-
dřují lidé, kteří jsou úplně
mimo, což diskusi strašně de-
graduje. Už mnohokrát jsem
kvůli tomu Clubhouse vy-
pnul,“ dodává Kříž.

Uživatelé jsou duchem
přítomní
K soukromým účelům vy-

užívá platformu i předseda
komise pro dopravu v Praze 8
Martin Jedlička. „Specifikum
té sítě spočívá v její bezpro-

střednosti. Lidé semohou rov-
nou ptát a dostanou odpo-
věď, což se na ostatních sítích
tolik neděje. Jednotlivci se
mohou například obrátit pří-
mo na poslance,“ vysvětluje
Jedlička, podle kterého spočí-
vá výhoda v tom, že se disku-
se dějí v reálném čase a všich-
ni jsou duchem přítomní.
I když Jedlička Clubhouse

nevnímá jako pracovní ná-
stroj, potvrzuje, že i v profes-
ním životě semůže hodit. „Je-
likož jsem komunální poli-
tik, který se věnuje dopravě
a parkování, dostávají se ke
mně občas stížnosti od obča-
nů, třeba na poházené a špat-
ně zaparkované skútry od fir-
my DigiLab. Po debatě ohled-
ně budoucnosti mobility
jsem se zkontaktoval s člově-
kem z této společnosti a zalo-
žil jsem s ním soukromou
místnost. Řešili jsme parková-
ní skútrů a případná řešení
ve formě vyhraněných zón,“
dodává k využití Jedlička.
Clubhouse tak kromě sdíle-

ní názorů a informací mnoh-
dy pomáhá propojit i osoby
z různých oborů nebo odvět-
ví. BARBORA KUČEROVÁ

Logo aplikace PROFIMEDIA.CZ

Jak to vidím já

My tvoříme
V poslední době zazna-
menávám silné diskuse
o tom, zda je Clubhouse
dobrý, nebo špatný. Nic
není černobílé a v přípa-
dě sociálních sítí je třeba
mít vždy na mysli, že
jaké si to udělám, tako-
vé to mám. Kdo hledá
obohacující diskuse, urči-
tě si na Clubhousu při-
jde na své, stejně jako ti,
kteří se chtějí pouze s ně-
kým pobavit a sdílet své
zkušenosti z profesního,
ale i soukromého života.
Zprvu se možná dostane-
te do podivné místnosti,
kde se řeší témata, která
široká veřejnost poslou-
chat nepotřebuje, nikdo
vás tam ale držet nebu-
de. Aplikace je poměrně
jednoduchá a do jisté
míry i návyková. Club-
house zkrátka zažívá
boom, mluví se o něm
i na dalších sociálních sí-
tích, především na Twit-
teru, jehož mnozí uživa-
telé se částečně přesunu-
li na Clubhouse. Právě
Twitter se počinem inspi-
roval a testuje svoji verzi
„audiomístností“, s ná-
zvem Spaces, a počítá
i s uživateli Androidů.

Je tedy otázka,
zda Clubhou-
se podobné
počiny ustojí.

Tak vypadá místnost. ZALOTO.CZ

POTŘEBUJETE SI PŮJČIT?
Porovnáme vám nabídky a pomůžeme vybrat tu nejvýhodnější.
RPSN již od 6,06 %.

Víte, že můžete své půjčky sloučit do jedné a ušetřit na splátkách?

inzerce

BARBORA
KUČEROVÁ
redaktorka
deníku Metro

Clubhouse není pro každého.
Myšlenky musíte říkat, ne psát

O Clubhousu

Vývojáři aplikace plánují do
budoucna i verzi pro Android.

● Platforma využívá k ověření
účtu primárně telefonní čís-
lo, aplikace se propojuje
s kontakty. Clubhouse veške-
ré diskuse po jejich ukonče-
ní maže. Nahrávání je povo-
leno jen v případě, že všich-
ni účastníci diskuse s poříze-
ním záznamu souhlasí.



Jak na zpřístupnění bytu
myslí legislativa?
„Občanský zákoník (zákon
č. 89/2012 Sb.) ukládá v § 1183
vlastníku bytové jednotky povin-
nost umožnit osobě odpovědné za
správu domu, tedy společenství
vlastníků jednotek, respektive jeho
zástupci, přístup do jeho bytu,
případně do společné části, která
slouží výlučně k užívání vlastníka,
za účelem umístění, údržby a kon-
troly zařízení pro měření spotře-
by vody, plynu, tepla a jiných
energií. Ve stejném paragrafu je
však rovněž zakotvena povinnost
SVJ vlastníka před vstupem do
jeho bytu za těmito účely předem
vyzvat k umožnění přístupu.
Je třeba zdůraznit, že v každém
případě je SVJ povinno zajistit
řádné rozúčtování. Doporučuji
vyzývat vlastníky k umožnění
vstupu do jednotky s dostatečným

časovým předstihem a také indi-
viduálně řešit každý konkrétní
problematický případ,“ doporu-
čuje Mgr. Vojtěch Opočenský,
právník portálu svjpravnik.cz.

Bytům, kde nelze odečty
spotřeby zaznamenat, se
může teplo a voda prodra-
žit
Pro odečty v bytech je vždy
stanoven náhradní termín.
Vlastníci nebo nájemci bytů,
kteří neumožní odečet ani
v náhradním termínu, bývají
povinni další návštěvu uhra-
dit. Cena se obvykle pohybu-
je okolo 350 korun.
V letošním roce je ale spíše
než nemožnost sladění ter-
mínů na vině obava z koro-
naviru. Jak tedy postupovat
v případě, že není možné do
některého bytu pro odečet
vstoupit? „Na neumožnění ode-

čtu teplé vody pamatuje zákon
č. 67/2013 Sb. v § 6, kde uvádí, že
v takovém případě činí v daném
zúčtovacím období u vlastníka
spotřební složka nákladů troj-
násobek průměrné hodnoty spo-
třební složky nákladů připada-
jících na 1 m2 podlahové plochy
zúčtovací jednotky,“ upozorňuje
Mgr. Vojtěch Opočenský.
Pokud vlastník bytu po celé
období hospodařil s teplem
a vodou ekonomicky, je prav-
děpodobné, že díky nezpří-
stupnění bytu pro odečet
zaplatí za teplo a vodu více,
než kolik by byla jeho spo-
třeba.

Problémům lze snadno
předejít volbou dálkových
odečtů
Dnes se běžně instalují měři-
če, které fungují na principu

radiové komunikace a umož-
ňují provádět odečty na dál-
ku bez nutnosti vstupu do
bytu. „Přibližně 85 % bytových
domů, kterým rozpočítáváme
náklady na teplo, používá měřiče
tepla a vodoměry, které jsou vyba-
vené funkcí dálkového odečtu. Pro
tyto bytové domy budou odečty
zabezpečené včas bez účasti vlast-
níků bytů. Vzhledem k tomu, že
dosud nebylo vydané vyjádření
kompetentních úřadů k provádě-
ní odečtů nebo metodice rozúčto-
vání pro neodečtené byty, které by
zohledňovalo „lockdown“, přibliž-
ně 15 % objektů je nutné odčítat se
vstupem do bytu. Jedná se hlavně
o bytové domy, které váhají s pře-
montáží zastaralých poměrových
rozdělovačů tepla, které vyžadu-
jí odečet a výměnu odpařovací
tekutiny školeným pracovníkem,“
doplňuje Jarmila Trčková,
vedoucí oddělení rozúčtování

společnosti ista Česká repub-
lika.
K dalšímu šíření komfortní-
ho řešení dálkových odečtů
přispívá také směrnice Evrop-
ské unie 2018/2002/EU (EED)
o energetické účinnosti,
která by měla v blízké době
vstoupit do české legislativy.

V čem jsou dálkové odečty
výhodnější?
Dálkové odečty jsou přes-
nější, zvyšují komfort uživa-
telům bytů a eliminují chy-

by při odečtech i možnost
záměrné manipulace s pří-
stroji. Další výhodou je mož-
nost provádění častějších
odečtů a sledování naměře-
ných hodnot na internetu.
Majitel či správce nemovitos-
ti i nájemníci tak mohou mít
lepší přehled o průběžné spo-
třebě energií a vody v domě.
Častější odečty všech měři-
cích zařízení v bytě zajistí
i větší spravedlnost při stěho-
vání. Zaplatíte pouze to, co
jste skutečně spotřebovali.

Dálkové odečty umožňu-
jí získání údajů o spotřebě
i u bytů, které by uživatel
z jakýchkoliv důvodů nezpří-
stupnil pro provedení odečtu.

Autor: Dominika Bučková

DOMOV
komerční příloha čtvrtek 4.února2021

Letošní odečty tepla
a vody v řadě domů
provázejí potíže

Každoročnímu jarnímu vyúčtování tepla a vody za
uplynulý kalendářní rok předcházejí odečty spotřeby.
Právě v těchto týdnech vrcholí. Na rozdíl od dřívějších
let je však letos v mnoha domech provází problémy.
Týkají se domů, kde jsou odečty dosud prováděny
osobními opisy z měřidel.

www.okolobytu.cz

neewww
hhome

neeeewwwwww
hhhhomeVáš nový domov

DRUHÁ ETAPA
V PRODEJI
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„I na
piškvorky

jsem zůstal sám.“

ZDENĚK ŘEZNÍČEK
Facebook

Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.
1. samotná
2. vznešená paní
3. opak „lichá“

4. svalovina zvířat
5. tajenka
6. do svého bytu

7. podstavec
8. jitro
9. nevelká

Počasí

Vydává MAFRA, a. s., se sídlem Praha 5, Karla Engliše 519/11, PSČ: 150 00, IČ: 45313351. Tel.: 225 065 111. E-mail: dopisy@metro.cz; web: www.metro.cz.Redakce: Petr Holeček – šéfredaktor;
ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 To je vražda, napsala X
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Doktor Martin (9)
21.05 Gejzír
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.30 Na stopě
22.55 Místo činu – Berlín
00.30 AZ-kvíz
01.00 Na forbíně TM
01.40 Kuchařská pohotovost
02.10 Dobré ráno
04.45 13. komnata Jána

Jackuliaka

16.05 Tisíc chutí ulice
16.55 Generálové (1/6)
17.50 13. komnata Jiřího Rašky
18.15 Mistři medicíny
18.45 Večerníček
18.55 Dobrodružství vědy

a techniky
19.25 Vesnicopis
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Nejzajímavější města na

světě (5/6)
21.00 V karavanu po Česku (5/6)
21.30 Zakázaný Bůh (5/13)
22.00 Návrat idiota
23.40 Queer: Lenka vaří
00.10 Fargo II (7, 8/10)
02.10 Před půlnocí
02.35 Notes

15.55 Mentalista VI (8)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3984)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (1007)
21.40 Život ve hvězdách
22.10 Smrtonosná zbraň II (16)
23.05 Mentalista VI (7)
00.00 Mentalista VI (8)
00.55 Castle na zabití V (18)
01.35 Smrtonosná zbraň II (16)
02.15 Život ve hvězdách
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (876)

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (77)

Cena vody. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Mordparta (5)

Nevěra. Krimiseriál (ČR, 2016)
22.55 Ano, šéfe!
00.05 Policie v akci
01.00 Námořní vyšetřovací

služba X (23)
Dvojité zaslepení. Krimiseriál
(USA, 2012)

02.00 Policie Hamburk VIII (21)
02.55 Policie Hamburk VIII (22)
03.55 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 Óčko hity
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů podle diváka Óčka
19.50 Óčko hity

Klipy nonstop
21.00 O BLACK LIST SPECIÁL

Tematický playlist rapu a R&B
od kolegů z Óčko BLACK

22.00 O BLACK LIST PARTY
23.00 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

1.00 Body Fixers
1.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -24,6 °C (1830) 14,8 °C (2004) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

6/10 °C 3/7 °C 3/7 °C 3/7 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Tereza Formanová
Řezbářství

a jakoukoli práci se
dřevem.

MŮRA

Řešení sudoku

MÁMA DOUTNÁ
I v mateřské roli se dá vyhořet. Vyhoření v práci už je bohatě
prozkoumáno a popsáno. A stejně jako vámmůže dojít dech
při maximálním nasazení ve vrcholnémmanagementu nebo
v jiné práci, kterou děláte s plným nasazením a dáváte do ní
svou duši, může se vám to stát i jako rodiči – ať už přitom
pracujete, nebo vás naplno zaměstnává rodina.
Je to každodenní rutina úkonů, které jsou vidět jen v případě,
že je nevykonáte. Intenzivní kontakt s dětmi, které potřebují
– a s naprostou samozřejmostí přijímají – vaši péči, lásku
a podporu. Ranní vstávání, noční vstávání, večerní dohánění
restů v domácnosti anebo v práci. A už skoro rok se k tomu
přidává další nálož: home office, ze kterého není úniku,
on-line vý-uka, pro mnohé stres z možné ztráty příjmu nebo

nemožnost pracovat.
Strach z nemoci, ztráty
blízkých… Jestli taky špat-
ně spíte, máte propady
energie, kdy prostě už
fakt nemůžete vůbec nic,
jste podrážděné, děti vás
rozčilují víc, než je obvyk-
lé, a nedaří se vám nikde

vykřesat radost, možná se vás vyhoření také týká.
Když vyhoříte v práci, můžete dát výpověď, udělat profesní re-
start, ale když zažíváte vyhoření jako matka? Být rodičem je
džob, ze kterého se jen tak neodchází. Dokonce v něm ani
není nárok na dovolenou. Tak co s tím? Nesnažit se to překo-
nat tím, že zatnu zuby a dokud ještě trochu doutnám, budu
to rvát stejným stylem dál až do zhroucení. Rozhodně to neře-
šit alkoholem nebo jinými otupovadly. (Právě začala kampaň
Suchej únor, naskočit na měsíční abstinenci se dá i 4. 2.) Při-
znat to sobě, svěřit se partnerovi a říct si o pomoc.
Terapie není pro slabochy. Vyhledat psychologickou pomoc
znamená vzít to do svých rukou.

Martina Ptáčková
Cukráři dokážou

vytvořit neuvěřitelné
dobroty.

Dave Krystynik
Kolářství. Prastrýc
patří mezi největší

špičku u nás.

Jaké řemeslo nejvíc obdivujete?

Anketa

Jarní prázdniny
Z obrazovky slyšíme ná-
řek, že horské vleky nejez-
dí, penziony jsou zavřené,
ještě před rokem byla do-
volená u moře, jelo se na
lyže do Alp… Ovšem na
děti a seniory současný
stav dopadá nejhůře. Vlá-
da tápe, zavírá sportoviš-
tě, zooparky, dokonce
i knihovny. K dětem vždy
patřil smích i hravost.
Straší mne ten smutný po-
hled na cupitající školáč-
ky s rouškou. Jen zákazy,
omezení, nic jiného v na-
bídce pro děti není, s tím
se ale dlouho vydržet
nedá… Hledejme řešení
i v této těžké situaci. Ne-
jsem odborník, přesto si
kladu otázku – musí být
uzavřené knihovny, zoo
nebo mnohá venkovní
sportoviště i při omeze-
ném počtu návštěvníků?
V době jarních prázdnin
děti musí sedět jen u tele-
vize nebo u počítače?

PŘEMYSL VOTAVA, PRAHA 4

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

#prague #praha #sketch #sketching #ilustrace #book
#metrotag @mojemetro. Tentokrát začínáme odzadu, to
znamená tagy, které doprovází propracovanou kresbu nazvanou
K hradu je cesta klikatá. Vězte, že tenhle kus umění nám na
Instagram přilepil mistr@lu.dafi.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

DOBRÝ DEN, JMENUJI SE

JULIE ČERVENÁ
BYLOMI PĚTATŘICET
AMÁMDVĚMALÉ DĚTI

Citát

Být rodičem je džob,
ze kterého se jen tak
neodchází. Není ani
nárok na dovolenou.



Práce - nabídka
• Získej náhradu 1.400 Kč na
ruku za dvě hodiny. Staň se hr-
dým dárcem krevní plazmy v
Amber Plasma. Více na
www.amberplasma.com
tel: 220513160 228436

• BA přijme zaměstnance.
Prům. výdělek až 25 200
Kč/měs., možný profes. růst,
ubyt. a týdenní zálohy. Čistý
RT. Pohovor lze domluvit na
tel. 702005903. 230911

• Hledáme pracovníky ostra-
hy byt. domů v Praze 9 a 4. Jed-
ná se o obchůzkovou strážní
službu na DPP. Čistý RT nutný.
Tel: 777077611, volat 8-16h
po-pá.230992

• KOMWAG přijme prac. na
úklid ulic, HPP 16 000 Kč + 13.,
14. plat, strav., přísp. na dovo-
lenou aj. Vol. zdarma
800566924.231243

• Staročeská pekárna přijme
pracovníky do výroby pečiva.
Pokud máte chuť se učit no-
vým věcem, rádi vás zaučíme.
Pro šikovné a hbité kolegy vel-
mi dobré platové podmínky.
Tel. 777718109,
kancelar@staroceska.cz231359

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 231361

Byty - poptávka

• Dobře zaplatím byt DV, OV,
PRIVATIZACI. Starší osoby
mohu nechat v bytě na dožití.
Exekuce i jiné vyřeším. Možná
záloha. Děkuji J. Jurdová
725805115230844

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665230917

Pronájmy - poptávka
• Hledám menší byt pro 2 os
do 14 tis. nebo větší do 19 tis.
Požadadavky: centrum do 40
min, MHD, dlouhodobě,
lodžie výhodou. RK nevolat.
605845088.231198

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873 231136

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Finance - nabídka
• Vyplatíme Vaše dluhy, zásta-
vy, exekuce! Vykoupíme Vaší
nemovitost! Peníze vyplatíme
ihned! V nemovitosti můžete i
nadále bydlet!
Tel.: 731911992. 230973

Knihy a časopisy

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

www.prodejtojinak.cz

777 306 102

Práce v ostraze
po celé Praze

Volejte zdarma: 800 111 112

Náborový příspěvek
pro ID nebo OZZ
až 15.000 Kč

Hledáme instalatéra/topenáře.
Požadujeme

manuální zručnost a spolehlivost.
Práce po Praze s nástupem IHNED.
info@havlintzb.cz | 602 396 662

Nemovitosti - poptávka

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu /chalupu/

stavební pozemek na horách
či blízko hor - Krkonoše,

Orlické, Jizerky nebo Šumava.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel: 773 117 381

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Čerpací stanice TOMEGAS
Černý Most – Praha 9, Velké Přílepy

přijme:

17 000 – 18 000 Kč/měsíc
pouze pro zájemce

s inval. důchodem/ZPS
Tel.: p. Dubský 727 871 595

OBSLUHU NA HPP

Tahle SIM se
k tobě bude
perfektně
hodit!

Data zdarma za každé dobití
1,8 GB rychlých dat k aktivaci
Až 500 Kč k 1. dobití

Akce 1,8 GB rychlých dat
k aktivaci nové SIM a až 500 Kč
kreditu navíc k prvnímu dobití
platí do 30. 6. 2021. Více
o předplacené kartě
na www.mobil.cz

Nemovitosti - nabídka

Naši milíčtenáři,prosíme,do košenepatříme!

Naši milí čtenáři, prosíme, do koše nepatříme!

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

NEVÍTE, CO SI
PUSTIT VEČER?

STRÁŽCE STREAMU
VÁMPORADÍ
NAMETRO.CZ
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Jako jedna z prv-
ních redakcí u nás
jsme odkroutili
první stovky kilo-
metrů v novém
Opelu Crossland.

Ten den ho skoro vůbec nešlo
vyfotit. Lednová sobota na Vy-
sočině nenechala jednu kapo-
tu suchou. Když jsme smetli
patnácticentimetrovou vrst-
vu čerstvého sněhu, rázem se
tvořila nová. Ale co, nový
opel je crossover a nějaké to
dobrodružstvímá už v samot-
ném názvu. Crossland. I když
to není čtyřkolka, je to pří-
jemné vysoké auto, co se ne-
ztratí jak na venkovských
cestách, tak ve městě.
Koukněte na něj, na rošťá-

ka. Zbavil se jednak přídom-

ku X ve svém názvu a taky
toho holčičího kukuče, který
měl v předchozí generaci
i OpelMokka. Dříve to byla ta-
ková nemastná neslaná myš,
co se designu týče, ale to se
nyní mění. Prohlížíte si sebe-
vědomé auto, které umí mást
tělem – uvnitř není vůbec
malé, zákazníky proto může
vedle zajímavé ceny lákat
i na prostorný interiér.

Opel nyní společně s kon-
cernem PSA a americko-ital-
ským Fiat-Chryslerem patří
pod křídla superautomobilky
Stellantis, která zahrnuje
hned 14 výrobců. Je jasné, že
si zde modely musí konkuro-
vat. Abyste dokázali nový
crossland vnímat v nějakém
kontextu, je třeba uvést
i jeho kolegu na stejném tech-
nickém základu: podvozek,

techniku a motory sdílí s Cit-
roënem C3 Aircross. Takže
motory má z PSA, z francouz-
ských aut je můžete znát
jako 1.2 PureTech a 1.5 Blue
HDi. Mimochodem, ty jsou
skvělé, úsporné a léty prově-
řené. Není to tedy revoluce
a nová generace, jde o facelift
a zachování přijatelné cenov-
ky při staré platformě. Spolu
s aircrossem jde o zástupce
těch levnějších crossoverů.
Se základním benzinovým

tříválcem s 83 koňmi ho
máte už za 350 tisíc korun.
V nabídce jsou tři výkonnost-
ní verze benzinu a dvě nafťá-
ku. Nejsilnější motorizace
jsou spojeny se šestistupňo-
vým automatem. Do budouc-
na se počítá se sportovně ladě-
nou variantou GS Line. Mode-
ly vyráběné v roce 2021 také
dostávají navíc IntelliGrip:
pět jízdních režimů pro růz-
né povrchy. PETR HOLEČEK

Proměna. Z šedé myšky
pohledným crossoverem

Po vzoru modelu Mokka převzal Crossland novoumasku. Jízdní vlastnosti o něco sráží vyšší stavba karoserie.

Interiér kombinuje pohodlí s praktičností. 3x METRO

Peugeot 3008
je čtyřkolka
Na prezentaci modernizova-
ných modelů Peugeot 3008
a 5008 jsme včera vyzkoušeli
i plug-in hybridní verzi men-
šího z dvojice SUV se základ-
ní cenovkou 1,2 milionu.
Hybrid4 300 připojen na Čer-
némMostě do 22kW nabíječ-
ky hlásil nabíjení rychlostí
„26 km za hodinu“, čímž
je myšlen dojezd. Ten má
při plně nabitém 13,2 kWh
akumulátoru až 59 kilomet-
rů. Využívá kombinace
200koňového benzinového
motoru a dvou elektrických:
ten vpředu spojený s 8stup-
ňovým automatem má 110
koní, zadní o tři koně více.
A má tak kýžený pohon
všech kol. METRO – PETR HOLEČEK

Loni příchod pandemie nedo-
volil uskutečnit sedmý roč-
ník výstavy Legendy. Organi-
zátor Lubor Kos ji přesunul
na letošek, do obvyklého ter-
mínu v květnu.
„Vzhledem k nepředvída-

telné situaci jsem ale nucen
rozhodnout o posunu termí-
nu konání na srpen. Našli
jsme s vedením Výstaviště
Praha vhodný a možný ter-
mín a připravujeme výstavu
v termínu 28. a 29. srpna
2021,“ říká deníku Metro.
Hlavním tématem má být

Italská vášeň – přehlídka ital-
ských značek, která „nebude
mít v Česku obdoby“. HOP

Má ho i Týna!

Testovali jsme nejsilnější
verzi benzinové dvanáctistov-
ky se 130 koňmi a automa-
tem. Auto mělo plno příplat-
kových jízdních asistentů.

● Stejný model nyní řídí
i herečka Eva Burešová, kte-
rou můžete znát jako Týnu
ze seriálu Slunečná. Ambasa-
dorka značky Opel dostala
dokonce úplně první auto,
které mělo české značky.

● Na crosslandu jí oproti před-
chozí corse vyhovuje větší
vnitřní prostor i zavazadel-
ník, který hodlá řádně využít
při vybavování nového bytu.
Zadní sedadla lze posunout
až o 15 centimetrů a získat
tak kufr s 520 litry.

Legendy. Čeká
je další posun.
Nyní do srpna
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Lidskoprávní orga-
nizace vyzývají
k bojkotu zimních
olympijských her
v roce 2022 kvůli
údajnému poškozo-
vání etnických men-
šin v Číně.

Přesně za rok začnou zimní
olympijské hry v Pekingu, ale
Martin Doktor stejně jako
ostatní šéfové misí viděl spor-
toviště a olympijskou vesnici
jen na videu. Čína totiž dva-
náct měsíců před akcí pro
zhruba 3000 sportovců zmini-
málně devíti desítek zemí zů-
stává kvůli koronaviru před ci-
zinci prakticky uzavřená.

Doktor považuje za největší
výzvu logistiku spojenou s mi-
mořádně velkými vzdálenost-
mi mezi jednotlivými centry
olympijského dění. Clustery
jsou tři. Vedle Pekingu, který
v roce 2008 hostil letní olym-
piádu, to je Jen-čching, kde bu-
dou soutěže ve sjezdovém ly-
žování a v ledovém korytě,
a centrum Čang-ťia-kchou pro
ostatní sporty na sněhu. „Je to
sto kilometrů do prvního a sto
do dalšího, takže celkem
200 kilometrů. Bude tam rych-
lovlak, ale uvidíme, jak prak-
tické bude ho využívat,“ pře-
mítal sportovní ředitel České-
ho olympijského výboru.

Podobně jako nad letními
hrami v Tokiu, které se posu-
nuly na letošní léto, se i nad
zimním Pekingem vznáší oba-
vy z koronaviru. Čína, kde
pandemie vypukla, má situaci
pod kontrolou, ale jen výji-
mečně pouští na své území ci-

zince a neustupuje z dvoutý-
denní karantény pro všechny
zahraniční návštěvníky.

Český olympijský výbor ale
věří, že se obě velké sportovní
akce v rozmezí půl roku usku-
teční. „Číňané se budou sna-
žit, aby to bylo za každou
cenu. Jelikož Japonci vědí, že
Číňané to udělají, sázím na to,
že si nedovolí, aby jejich hry
nebyly,“ dodal Doktor. Česká
výprava pro Peking by mohla
čítat 120 sportovců.

Peking ale kromě koronavi-
ru trápí ještě jedna věc. Cel-
kem 180 lidskoprávních orga-
nizací vyzvalo světové vlády
k bojkotu ZOH 2022 kvůli
tomu, že v Číně dochází k po-
škozování etnických menšin.
Ochránci lidských práv dříve
vyzvali Mezinárodní olympij-
ský výbor (MOV), aby Číně
zimní olympijské hry odebral,
ale neuspěl. MOV argumento-
val, že je sportovní organiza-
cí, která se nechce zaplétat do
politiky. Stejný postoj má
také Martin Doktor. PUR a ČTK

Dnes začíná v katarskémDau-
há fotbalové mistrovství svě-
ta klubů. Ve čtvrtfinálových
zápasech se utkají od 15 ho-
din našeho časumexický tým
Tigres s korejským Ulsanem.
V 18.30 nastoupí egyptský ce-
lek Al Ahlí proti domácímu
Al Duhajl. Hráči tohoto klu-
bu měli nastoupit v pondělí
do předkola, ale novozéland-
ský týmAucklandCity se kvů-
li uzavření této země do Kata-
ru nevydal.
Přímo do semifinále jsou

už tradičně nasazené týmy
z Evropy a Jižní Ameriky. Ví-
těz Ligy mistrů, německý
Bayern Mnichov, vstoupí do
turnaje v pondělí. Brazilský
Palmeiras, čerstvý vítěz Pohá-

ru osvoboditelů, se představí
v neděli. Zápasy o třetí místo
a finále se hrají 11. února.
Mistrovství světa klubů se

koná od roku 2000. Pak měl
ale turnaj čtyřletou pauzu.
Čtyřikrát vyhrál brazilský ce-
lek a dvanáctkrát tým z Evro-
py. Současné klání se mělo
hrát už na konci loňského
roku, kvůli pandemii korona-
viru bylo posunuto. MS klubů
se hraje v Kataru jako přípra-
va země na světový šampio-
nát reprezentací 2022.
Favoritem je Bayern, který

v roce 2020 získal pět trofejí.
Na kontě má triumf v bun-
deslize, Německém poháru,
Lize mistrů, evropském i do-
mácím Superpoháru. PUR

Pravidla pro Tokio

Mezinárodní olympijský vý-
bor (MOV) a organizátoři her
v Tokiu zveřejnili první z ma-
nuálů, v němž popisují sou-
bor pravidel, která bude
nutné během her vzhledem
k šíření covidu-19 dodržovat.

● V takzvaném „playbooku“
pro mezinárodní sportovní
federace jsou mimo jiné uve-
deny předpisy týkající se pří-
jezdu do Japonska, informa-
ce o omezení volného pohy-
bu, přísná povinnost nosit
ochranu úst a nosu a další
hygienická opatření.

Bayern. Brousí si
zuby na MS klubů

Královéhradecký kraj prošet-
řuje půlmilionovou dotaci na
loňský finálový turnaj On-
drášovka Cup v Hradci Králo-
vé pro dvanáctileté fotbalisty.
Podle deníku Sport se pořáda-
jící spolek, jehož předsedou je
hokejový extraligový rozhod-
čí Petr Lacina, dopustil podvo-
du tím, že vykázal nepravdivé
údaje na fakturách a zfalšoval
podpisy. Lacina podezření od-
mítl, komise rozhodčích mu
přesto dočasně pozastavila no-
minaci k utkáním. Fotbalová
asociace ČR je připravena
ukončit záštitu nad akcí, po-
kud se informace potvrdí. ČTK

Už je doma
Plzeňský fotbalista Jan
Kovařík, který při neděl-
ním ligovém utkání v Ost-
ravě utrpěl silný otřes
mozku, byl propuštěn
z tamní nemocnice do do-
mácího léčení. Kovařík se
při hlavičkovém souboji
srazil s De Azevedem. ČTK

VanVleet hrál životní duel
Basketbalista Fred VanVleet prožil (vpravo) v NBA úžasný
zápas. S 54 body a jedenácti trojkami byl strůjcem vítěz-
ství Toronta na hřišti Orlanda 123:108. V počtu bodů
vytvořil nový klubový rekord, protože o dva překonal vý-
kon DeMara DeRozena z roku 2018. „Je to jen dobrý pocit
na pár hodin, než přijde další zápas,“ řekl VanVleet. AP

Konec hvězd
Tenistka Petra Kvitová
skončila na turnaji Yarra
Valley Classic v Melbourne
ve třetím kole po prohře
s Nadiou Podoroskou z Ar-
gentiny 7:5, 1:6 a 6:7. Vy-
padla i Karolína Plíšková,
když prohrála s Američan-
kou Danielle Collinsovou
dvakrát 6:7. Marie Bouzko-
vá (na snímku) podlehla
domácí světové jedničce
Ashley Bartyové 0:6, 6:4
a 3:6. Dohrání turnajů
ohrožuje pozitivní test na
covid-19 jednoho z pracov-
níků hotelu. Dnešní pro-
gram všech turnají v Mel-
bourne byl zrušen. AP

Korupce. Při
turnaji dětí?

Zbývá rok
do Pekingu

Čísla dne

80
Tolikáté narozeniny by dnes
oslavil bývalý skokan na ly-
žích Jiří Raška. Získal zlato
na OH v Grenoblu 1968. Vy-
hrál také Turné čtyř můstků.

3
Fotbalová Slavia Praha dopsa-
la na soupisku pro jarní část
Evropské ligy obránce Alexan-
dera Baha se Simonem Delim
a záložníka Jakuba Hromadu.
Naopak se nedostalo na
obránce Tarase Kačarabu.

Krátce

V září s Ukrajinou
Česká fotbalová repre-
zentace se 8. září utká
doma v přípravném utká-
ní s Ukrajinou. O soupe-
řích pro zbylé tři volné
letošní termíny včetně
dvou přípravných duelů
před mistrovstvím Evro-
py se stále jedná.

V Buffalu je covid
Nejbližší čtyři utkání
hokejistů Buffala v NHL
byly kvůli koronaviru od-
loženy, až do odvolání
bylo také uzavřeno tré-
ninkové centrum
Sabres. Vedení soutěže
o tom rozhodlo poté, co
byli na seznam podle
takzvaného covidového
protokolu umístěni hrá-
či amerického týmu
Taylor Hall a Rasmus
Ristolainen. ČTK


